
artikel 10 van de Universele
Verklaring van de Rechten van de
Mens;

verzoekt de regering, binnen de
Verenigde Naties een behoorlijke
rechtsgang te bevorderen voor
individuen en organisaties die vinden
dat zij ten onrechte op de zoge-
naamde ’’zwarte lijst’’ zijn geplaatst,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door het lid Karimi. Naar
mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 7 (28251).

©

Minister Van Aartsen: Voorzitter.
Het lijkt mij goed om de afspraak te
maken dat ik morgenochtend ruim
vóór de stemmingen een schriftelijke
reactie zal geven op beide moties. Ik
heb de moties nu niet voor mij
liggen. Mijn eerste indruk is dat ik
niet zoveel bezwaar heb tegen de
motie van de heer Van Oven. Die
motie volgt de denklijn zoals ik die in
mijn antwoord heb neergelegd. Er
wordt namelijk gesteld dat men op
dit punt altijd een beroep moet
kunnen doen op het Vluchtelingen-
verdrag. Het lijkt mij echter goed dat
ik na bestudering de Kamer een
gedegen antwoord geef. Ik vind dat
ook passen in het kader van het
gemeen overleg tussen regering en
parlement.

De heer Van Oven sprak over de
afbakeningssfeer. Ik ben het met hem
eens ten aanzien van artikel 2,
bestrijding van het terrorisme. Ik heb
ook aangegeven dat er bij de lokale
actieradius altijd een internationaal
element moet zitten. Vandaar ook de
twee voorbeelden die ik de Kamer in
dit kader heb gegeven.

Met betrekking tot artikel 10h van
de Sanctiewet heb ik gezegd dat die
gegevens in beginsel niet worden
verstrekt. Inmiddels lijkt het in de
Nederlandse taal alsof de terminolo-
gie ’’in beginsel’’ een zekere reserve
met zich brengt; althans dat is zo
langzamerhand het gevoelen ten
aanzien van het gebruik van ’’in
beginsel’’. Dat is niet mijn bedoeling
geweest. Als de heer Van Oven mij
vraagt, categorisch te stellen dat dit
inderdaad niet de bedoeling is, wil ik
daaraan graag voldoen. Dat staat ons
inderdaad niet voor de geest.

Voorzitter. Ik zeg u toe dat ik u
morgenochtend een schriftelijke
reactie zal geven op beide moties. Ik
wil de motie van mevrouw Karimi
even heel goed bekijken. Ik begrijp
de achterliggende gedachte. Ik heb al
aangegeven dat in het kader van
vraagstukken als deze de bescher-
ming van de rechten van het individu
van groot belang zijn.

De voorzitter: Wij hebben dus
afgesproken dat wij morgenochtend
een schriftelijke reactie krijgen op de
beide moties.

De algemene beraadslaging wordt
gesloten.

De voorzitter: Ik stel voor, morgen
aan het einde van de vergadering te
stemmen. Die stemmingen zullen
naar verwachting morgenavond
plaatsvinden.

Daartoe wordt besloten.

Aan de orde is het debat naar
aanleiding van een algemeen overleg
van heden over MKZ.

De voorzitter: Er is mij verteld dat u
vanmiddag tweeënhalf uur langer
dan gepland in het algemeen overleg
hebt gezeten. Ik stel voor om het
strakke regime toe te passen. Dat wil
zeggen dat de spreektijd alleen wordt
gebruikt voor het indienen van
moties binnen de maximaal twee
minuten die iedere spreker heeft.

©

De heer Ter Veer (D66): Voorzitter.
Uw voorstel lijkt niet meer dan
logisch na het terecht heel lange
debat dat wij hebben gehad, dus ik
voeg mij graag in uw regie. Ik heb de
eer een motie in te dienen.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat bij het ruimen van
een veestapel van een veehouder in
het kader van de georganiseerde
dierziektebestrijding een taxatie-
rapport wordt opgemaakt omtrent de
waarde van de over te nemen dieren;

overwegende dat dit rapport door

twee partijen te weten de veehouder
en de overheid wordt ondertekend;

constaterende dat bij de tot op
heden gebruikelijke gang van zaken
uitbetaling van dit bedrag in twee
tranches plaatsvond;

constaterende dat deze gedragslijn
bij eventuele toekomstige dierziekte-
uitbraken negatief uitpakt voor de
atmosfeer rondom de ruimingen;

verzoekt de regering, de geldende
gedragslijn te wijzigen in die zin dat
zo mogelijk binnen veertien dagen
na overname het in het taxatie-
rapport genoemde bedrag in zijn
geheel wordt uitgekeerd,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Ter Veer,
Waalkens, Van der Vlies, Stelling-
werf, Poppe, Oplaat en Atsma.

Zij krijgt nr. 98 (27622).

©

De heer Stellingwerf (Christen-
Unie): Voorzitter. Ik wil twee moties
indienen die te maken hebben met
het feit dat wij al jarenlang een
vaccin hebben dat wij zouden
kunnen gebruiken en met het
reserveren van de producten van die
dieren voor binnenlands of eventueel
binnen-Europees gebruik.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat:
- ten gevolge van het non-
vaccinatiebeleid MKZ-uitbraken
vooralsnog worden bestreden door
middel van doding en vernietiging
van besmette en/of gevaccineerde
dieren;
- vaccinatie met het oog op de
indamming van een MKZ-uitbraak de
veestapel beschermt tegen verdere
verspreiding van deze dierziekte;
- producten afkomstig van gevacci-
neerde dieren geen gevaar voor de
volksgezondheid opleveren;

spreekt als haar mening uit dat het
als gevolg van het non-
vaccinatiebeleid doden en vernieti-
gen van (grote aantallen) dieren in
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ethisch opzicht niet acceptabel is;

verzoekt de regering, bij de Europese
Commissie aan te dringen op een zo
spoedig mogelijke intrekking van het
Europese non-vaccinatiebeleid,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door het lid Stellingwerf.
Naar mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 99 (27622).

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat:
- ten gevolge van het non-
vaccinatiebeleid MKZ-uitbraken
vooralsnog worden bestreden door
middel van doding en vernietiging
van besmette en/of gevaccineerde
dieren;
- producten afkomstig van gevacci-
neerde dieren geen gevaar voor de
volksgezondheid opleveren;
- op dit moment Argentijns vlees
afkomstig van gevaccineerde
runderen in Nederland wordt
geconsumeerd;
- producten afkomstig van gevacci-
neerde dieren via een aparte keten
voor de consumptie beschikbaar
kunnen blijven wanneer daarvoor
binnen het Europese non-
vaccinatiebeleid ruimte wordt
geschapen;

verzoekt de regering, een zodanig
voorstel te ontwikkelen dat, in geval
van een dierziekte-uitbraak producten
afkomstig van gevaccineerde dieren,
door middel van tracering en
etikettering via een aparte voedselke-
ten voor binnenlandse en zo
mogelijk binnen-Europese consump-
tie beschikbaar kunnen blijven;

verzoekt de regering tevens,
daarvoor binnen de Europese Unie
draagvlak te verwerven,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door het lid Stellingwerf.
Naar mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 100 (27622).

©

De heer Poppe (SP): Voorzitter. Ik
heb een motie, die verder geen
inleiding behoeft.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

constaterende dat uit vrijwel alle
lagen van de bevolking groot verzet
is ontstaan tegen het preventief
ruimen van gezonde dieren ter
bestrijding van het zeer besmettelijke
MKZ-virus;

constaterende dat slechts in
’’buitengewone omstandigheden’’
voorzien is in het preventief
vaccineren van dieren die vervolgens
in leven worden gelaten;

overwegende dat als gevolg van de
laatste MKZ-crisis bestrijding op
basis van het ’’stamping out’’-
principe een dermate maatschappe-
lijke ontwrichting is ontstaan,
waaraan tevens ernstige ethische
bezwaren kleven, dat bij het
uitbreken van een MKZ-crisis
gesproken kan worden van ’’buiten-
gewone omstandigheden’’;

overwegende dat tijdens de laatste
MKZ-uitbraak ons land wat betreft de
omvang van de besmetting door het
MKZ-virus door het oog van de naald
is gegaan en de factor geluk daarbij
zwaarwegend is geweest;

overwegende dat een grootschaliger
uitbraak van MKZ derhalve niet tot
de onmogelijkheden behoort;

spreekt als haar mening uit dat een
uitbraak van MKZ derhalve uit
voorzorgsbeginsel gezien moet
worden als een buitengewone
omstandigheid welke het preventief
vaccineren en vervolgens in leven
laten van dieren rechtvaardigt,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door het lid Poppe. Naar
mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 101 (27622).

©

De heer Van der Vlies (SGP):
Mijnheer de voorzitter. Diverse
moties die tijdens dit debat worden
ingediend, zijn door mij medeonder-
tekend. Ik heb er zelf één als eerste
ondertekend. Doel van deze motie is
om in samenspraak met de EU een
weg te vinden om geënt vee in leven
te laten.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat bij de MKZ-crisis
geënte dieren werden vernietigd
vanwege de exportpositie;

overwegende dat de Europese Unie
geënt vlees uit Argentinië en
Uruguay op de Europese markt
toelaat en dit kan doorvoeren naar
derde landen, terwijl de MKZ-vrije
status niet wordt aangetast;

overwegende dat in Nederland nog
steeds geënte dieren leven van vóór
1991 en Nederland vanaf dat jaar zijn
MKZ-vrije status heeft verkregen;

overwegende dat het vernietigen van
geënt en overigens gezond rundvee
ethisch niet verantwoord is;

verzoekt de regering, in Europees
verband de discussie aan te
zwengelen dat ingevoerd (en
doorgevoerd) geënt vlees niet
wezenlijk anders is dan geënt vlees
dat ontstaat door enting van vee
binnen de EU;

verzoekt de regering voorts, bij de
Europese lidstaten en bij export-
landen alles in het werk te stellen om
deze landen ervan te overtuigen dat
Nederland in staat is om geënt vlees
niet in de exportketen te laten komen
waardoor de MKZ-vrije status
behouden kan blijven,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Van der
Vlies, Atsma, Van Gent en Poppe.
Naar mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 102 (27622).

De heer Stellingwerf (Christen-
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Unie): Een korte vraag...

De voorzitter: Ik had dit debat
zonder interrupties willen doen. Als
één lid vragen gaat stellen, kan ik het
anderen niet meer weigeren.

De heer Stellingwerf (Christen-
Unie): Het gaat hier over het vlees,
maar gaat het ook over melk...

De voorzitter: Dat doet u nu altijd.
Ik overweeg of ik misschien zo
vriendelijk zal zijn om u de interrup-
tie toe te staan en dan begint u er al
mee. Nu sta ik hem niet toe!

©

De heer Atsma (CDA): Voorzitter. Ik
stel drie moties voor.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

constaterende dat:
- de MKZ-crisis van 2001 voor
bedrijven, ondernemers en hun
gezinnen grote emotionele, sociale
en financiële gevolgen heeft;
- in financiële zin de gevolgen van de
MKZ-crisis zijn vergroot voor
ondernemers die geconfronteerd zijn
met strafkortingen;

stelt vast:
- dat onder meer door de opgelegde
strafkortingen het draagvlak voor het
MKZ-beleid enorm is afgenomen en
dat dit gevolgen heeft voor de
uitvoering van het beleid in de
toekomst;
- dat sprake is van strafkortingen op
basis van kleine tekortkomingen;
- dat sprake is van willekeur waarbij
ondernemers soms wel en soms niet
zijn gekort op basis van dezelfde of
vergelijkbare tekortkomingen;

roept de regering op, op de kortst
mogelijke termijn de opgelegde
strafkortingen te heroverwegen en
terug te brengen tot een maximale
korting van 3% over de getaxeerde
waarde van het geruimde vee met
een minimum dat overeenkomt met
de boete die tijdens de routinecon-
trole wordt opgelegd bij vergelijk-
bare overtredingen,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Atsma,
Van der Vlies en Stellingwerf. Naar
mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 103 (27622).

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

overwegende dat het ruimen van
dieren na enting bij een dierziekte-
uitbraak niet strikt noodzakelijk is
voor het bestrijden van de dierziekte;

overwegende dat bij het in leven
laten van de geënte dieren dit
consequenties heeft voor de handel,
verwerking en export van producten
van de bedoelde dieren;

overwegende dat er mogelijkheden
zijn om de geënte dieren en daarvan
afkomstig zuivel en vlees voor de
regionale en/of binnenlandse markt
te bestemmen;

verzoekt de regering, te bevorderen
dat het bedrijfsleven op korte termijn
een plan van aanpak maakt voor het
verwerken en vermarkten van
bedoelde producten zodat het
onnodig ruimen van dieren wordt
voorkomen, en de Kamer op korte
termijn hierover te informeren,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Atsma,
Van der Vlies en Stellingwerf. Naar
mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 104 (27622).

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

constaterende dat:
- er vanuit het ministerie van LNV na
de MKZ-crisis in 2001 gewerkt is aan
een vernieuwd beleidsdraaiboek
MKZ en een handboek communicatie
bij crisis;
- maatschappelijke organisaties,
provincies, gemeenten, het bedrijfs-
leven, agrariërs en overige betrokke-
nen onvoldoende betrokken zijn bij

de totstandkoming van het ver-
nieuwde draai- en handboek;

stelt vast dat voldoende communica-
tie en draagvlak voor beleid cruciaal
is om te komen tot een effectieve
aanpak van dierziekten;

roept de regering op, genoemde
partijen actief te betrekken bij de
aanpassingen in het beleids-
draaiboek MKZ en het handboek
communicatie, en de aangepaste
voorstellen aan de Kamer voor te
leggen,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Atsma,
Van der Vlies, Van Gent en Stelling-
werf. Naar mij blijkt, wordt zij
voldoende ondersteund.

Zij krijgt nr. 105 (27622).

©

De heer Oplaat (VVD): Voorzitter. Ik
dien bij dezen de volgende moties in.

Motie

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

constaterende dat de rol van de AID
en de RVV in het B&A-rapport maar
summier aan de orde is gekomen;

voorts constaterende dat beide
organisaties een belangrijke rol
hebben gespeeld tijdens de
MKZ-crisis en er veel kritiek is geuit
op deze organisaties;

verzoekt de regering, zo spoedig
mogelijk over te gaan tot het in gang
zetten van een onafhankelijk
onderzoek naar de rol van AID en
RVV en de Tweede Kamer hier zo
spoedig mogelijk over te informeren,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door het lid Oplaat. Naar
mij blijkt, wordt zij voldoende
ondersteund.

Zij krijgt nr. 106 (27622).

Motie

De Kamer,
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gehoord de beraadslaging,

constaterende dat de lokale
overheden een zeer belangrijke rol
spelen bij de uitvoering van de
dierziektecrises;

voorts constaterende dat het van
groot belang is dat de rechten en
plichten van de lokale overheden
duidelijk gedefinieerd zijn;

van mening dat de wederzijdse
financiële verplichtingen tussen
lokale en rijksoverheid ten tijde van
een dierziektecrisis nu niet goed
geregeld zijn;

verzoekt de regering, wederzijdse
financiële verplichtingen tussen
lokale en rijksoverheid in crisistijd
opnieuw te bezien en een voorzie-
ning te treffen ter dekking van de
financiële verplichtingen van lokale
overheden, in geval van een uitbraak
van een besmettelijke dierziekte,

en gaat over tot de orde van de dag.

De voorzitter: Deze motie is
voorgesteld door de leden Oplaat,
Stellingwerf, Van der Vlies, Atsma en
Poppe.

Zij krijgt nr. 107 (27622).

De voorzitter: Verder wijs ik erop
dat er een kleine wijziging is
aangebracht in de eerste motie van
de heer Stellingwerf. De motie-
Stellingwerf (27622, nr. 99) is in die
zin gewijzigd dat het dictum thans
luidt:

Motie

’’verzoekt de regering, bij de
Europese Commissie aan te dringen
op een zo spoedig mogelijke
aanpassing van het Europese
non-vaccinatiebeleid,’’.

Naar mij blijkt, wordt deze gewij-
zigde motie voldoende ondersteund.

Zij krijgt nr. 108 (27622).

De vergadering wordt enkele
ogenblikken geschorst.

©

Minister Brinkhorst: Voorzitter. De
motie van de heer Ter Veer leidt bij
mij tot twee opmerkingen. De eerste
is van wat meer principiële aard: de
motie sluit niet uit dat als het

betrokken bedrag in zijn geheel
wordt uitgekeerd, dit vervolgens als
gevolg van nog lopende kortings-
problemen wordt teruggevorderd. De
doelstelling van deze motie is mij
zeer sympathiek, want het gaat erom
te zorgen dat gevolgen van
ruimingen zo snel mogelijk onge-
daan worden gemaakt. Maar heeft de
heer Ter Veer ook overwogen dat de
emotionele spanning van het
terugvorderen van een eenmaal
uitgekeerd bedrag, evenzeer grote
problemen oproept? De tweede
opmerking is van puur praktische
aard: in de vorige ronde hebben wij
alles in het werk gesteld om een
periode van één maand te hanteren,
wat grotendeels is gelukt. ’’Zo
mogelijk binnen veertien dagen’’ lijkt
mij onuitvoerbaar. Zo de heer Ter
Veer het aspect van emotionele
schade in de beschouwingen heeft
betrokken, lijkt mij een periode van
één maand realistischer. Nogmaals,
de motie is mij sympathiek, maar het
aspect van emotionele schade de
andere kant op als er alsnog
kortingen worden toegepast, doet
mij toch aarzelen. Als eindconclusie
geef ik dat ik het oordeel over de
Kamerbrede motie, mits de termijn
van veertien dagen wordt veranderd,
aan de Kamer wil overlaten.

De heer Stellingwerf heeft een
motie over een andere vorm van
vaccinatiepolitiek ingediend. Zoals
bekend is dat staand beleid,
waarvoor het kabinet een geweldige
inzet heeft gepleegd. Ik vraag de
heer Stellingwerf, in plaats van het
woord ’’intrekking’’ het woord
’’aanpassing’’ te gebruiken.
Intrekking is alleen maar iets
negatiefs, en aanpassing betekent
dat iets in een bepaalde richting
verandert. Het intrekken van het
Europese non-vaccinatiebeleid lijkt
mij in Europees verband geen
haalbare kaart. Ik zie dat de heer
Stellingwerf knikt. Met die verande-
ring wil ik de motie graag overne-
men.

De tweede motie van de heer
Stellingwerf gaat over de totstand-
brenging van een aparte voedselke-
ten. Die motie lijkt erg op de motie
van de heer Atsma. Als ik die motie
bezie, geloof ik dat de motie van de
heren Atsma, Van der Vlies en
Stellingwerf wat realistischer is. Het
verkrijgen van een draagvlak voor
een aparte voedselketen lijkt mij op
zichzelf positief, maar het is wel heel
sterk gekoppeld aan de relatie met
het bedrijfsleven. Uiteindelijk zal

kanalisatie moeten plaatsvinden via
het bedrijfsleven. Ik stel voor, de
motie van de heer Atsma, die
eigenlijk een vergelijkbare intentie
heeft en correspondeert met de visie
van het kabinet, in verband te
brengen met de tweede motie van
de heer Stellingwerf.

De motie van de heer Poppe is
strijdig met bestaand Europees
beleid en Europese regelgeving.
Aanpassing is, zoals gezegd,
mogelijk, maar het gaat te ver om nu
een aanpak te kiezen die niet op
draagvlak in Europa kan rekenen. Dat
is onwijs en werkt contraproductief.
Ik ontraad aanneming van de motie
van de heer Poppe dan ook krachtig.

De motie van de heer Van der
Vlies bevat sympathieke elementen.
Ik doel op het entameren van de
discussie over ingevoerd en
doorgevoerd geënt vlees. Ik maak
echter bezwaar tegen de suggestie
dat een en ander via een Alleingang
van Nederland bereikt kan worden.
Naar mijn mening wordt het
draagvlak ondergraven als wij tegen
de andere lidstaten zeggen dat alleen
Nederland in staat is om dat te doen.
Het is juist van groot belang om het
nonvaccinatiebeleid aan te passen in
die richting die wij al verschillende
malen met elkaar hebben besproken.
Ik ontraad aanneming van deze
motie.

Er is een fundamenteel verschil
van opvatting tussen de fractie van
de heer Atsma en het kabinet op het
punt van de strafkortingen. De heer
Atsma wil een liever een boete-
systeem en ik heb begrepen dat hij
werkt aan een initiatiefwetsvoorstel
terzake. Dezer dagen zal het kabinet
een aangepast voorstel doen voor de
kortingen. Hierbij worden de lijnen
gevolgd zoals geschetst in het AO
dat wij hier kort geleden over
hebben gehouden. Tegen die
achtergrond ontraad ik aanvaarding
van de motie van de heren Atsma,
Van der Vlies en Stellingwerf.

De motie van de heer Atsma over
het draaiboek betreft staand beleid.
Ik ben bezig om zoveel mogelijk
partijen daarbij te betrekken. Ik zie
deze motie als een ondersteuning
van het beleid.

In zijn eerste motie vraagt de heer
Oplaat om een onafhankelijk
onderzoek naar de rol van de AID en
de RVV. Tijdens de ruimingen namen
de AID en de RVV een andere positie
in. Ik heb vanmorgen gezegd dat de
RVV bezig is met een verandering
van de eigen cultuur. Doel daarbij is
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een adequaat opererende dienst. Het
is niet juist dat een en ander in het
onafhankelijke B&A-rapport summier
aan de orde is geweest. Tegen deze
achtergrond is het niet wijs om nu
naast het in gang gezette beleid een
nieuw onafhankelijk onderzoek te
starten. Ik wijs erop dat ik heer
Waalkens al heb toegezegd dat ik de
Kamer zo snel mogelijk over de
stand van zaken zal informeren. Mijn
ervaring is dat het initiëren van een
nieuw onderzoek contraproductief
werkt, omdat vervolgens iedere
veranderingsoriëntatie binnen de
organisatie op slot wordt gedaan in
afwachting van de uitkomsten van
het onderzoek. Ik moet aanneming
van deze motie van de heer Oplaat
dan ook ontraden.

In de tweede motie van de heer
Oplaat staat dat de wederzijdse
financiële verplichtingen tussen
lokale overheden en de rijksoverheid
ten tijde van een dierziektecrisis niet
goed geregeld zijn. Ik betwist dat.
Die verplichtingen zijn uitstekend
geregeld. Zowel in de Gemeentewet
als in de Financiële-verhoudingswet
is bepaald welke uitgaven door
gemeenten en provincies moeten
worden gedaan. Met betrekking tot
de uitvoering van de Gezondheids-
en welzijnswet voor dieren is het
duidelijk hoe de financiële verant-
woordelijkheden liggen. Tegen die
achtergrond moet ik aanvaarding van
de motie van de heer Oplaat
ontraden.

De beraadslaging wordt gesloten.

De voorzitter: Ik stel voor, morgena-
vond aan het einde van de vergade-
ring over de moties te stemmen.

Daartoe wordt besloten.

De vergadering wordt enkele
ogenblikken geschorst.

Aan de orde is de voortzetting van
de behandeling van:

- het voorstel van wet van het
lid Hillen, houdende wijziging
van de Wet inkomstenbelasting
2001, inzake afbouw eigen-
woningforfait bij aflossing
hypotheekschuld (28056).

(Zie vergadering van 23 april 2002.)

De algemene beraadslaging wordt
hervat.

©

De heer Hillen (CDA): Voorzitter.
Voordat ik daadwerkelijk aan mijn
antwoord begin, dank ik iedereen die
gisteren in eerste termijn het woord
heeft gevoerd voor de buitengewoon
vriendelijke woorden die men heeft
uitgesproken voor het initiatiefwets-
voorstel en het feit dat de verdedi-
ging daarvan een van de laatste
dingen is die ik in dit huis zal doen.
Misschien zal ik morgen vanaf mijn
stoel nog een uitspraak doen als ik ja
of nee moet zeggen bij eventuele
hoofdelijke stemmingen. Ik ben
bijzonder vereerd dat ik mijn
zwanenzang tweestemmig mag doen
met de heer Poppe. Ik had nooit
verwacht dat ik samen met de heer
Poppe nog een optreden zou
verzorgen, zeker niet op muzikaal
niveau. Het feit dat wij ieder een
eigen rol vervullen, stemt mij
bijzonder tevreden. Ik hoop dat het
geluid dat wij samen maken zo
harmonieus is dat de gehele
samenleving er stil van wordt.

De vraag is gesteld waarom dit
wetsvoorstel is ingediend en of het
een naveegwet is. De CDA-fractie
heeft in de afgelopen periode bij
verschillende gelegenheden, onder
andere bij de behandeling van het
wetsvoorstel voor de belasting-
wetgeving 2001, aangegeven dat zij
de positie van de eigenaar-bewoner
die zijn hypotheek heeft afgelost,
maar die nog steeds met het
eigenwoningforfait wordt geconfron-
teerd onevenwichtig vond worden.
Dat was niet alleen omdat het
eigenwoningforfait geleidelijkaan van
karakter is veranderd en ook niet
vanwege de keuzen die zijn gemaakt
binnen de structuur van de belasting-
herziening 2001. Er was ook een heel
praktisch argument, te weten de
huizenprijzen die in de afgelopen
jaren scherp zijn gestegen. Dat is niet
iets van de laatste twee jaar; die
prijsexplosie op de huizenmarkt is al
een groot aantal jaren aan de gang.
De woordvoerders die in eerste
termijn hebben gezegd dat veel
zaken die vandaag aan de orde zijn
tot eerdere momenten zijn terug te
voeren hebben ook gelijk.

Het is waar dat het eigenwoning-
forfait onlangs is verlaagd van 1,25%
tot 0,8%. Wij vonden het percentage
van 1,25 indertijd al te hoog en het
percentage van 0,8 dat eruit is
gekomen na de herziening vinden wij
navenant hoog. Wij hebben dit punt
in de afgelopen jaren ook regelmatig

aan de orde gesteld. Toen de
belastingherziening 2001 aanvaard
was, zei minister Zalm dat het
eigenlijk wel sneu was voor de
doelgroep die wij op het oog
hebben. Als de minister van
Financiën dat zegt, dan nemen wij
dat zeker serieus. Dat was voor ons
een extra aansporing om de
opvatting die wij hadden kracht van
wet te geven, althans om te komen
met een initiatiefwetsvoorstel.
Vervolgens moet je de procedure in
en daar gaat wel wat tijd overheen:
het advies van de Raad van State en
de schriftelijke voorbereiding van de
Kamer. Het is toevallig dat het in de
laatste week voor de verkiezingen
wordt behandeld. Het had wat mij
betreft al maanden eerder behandeld
mogen worden, want het is natuurlijk
veel leuker om het wetsvoorstel in
de Eerste Kamer te mogen verdedi-
gen als het zou worden aanvaard.
Het feit dat de heer Poppe en ik
beiden ervoor hebben gekozen om
het pand te verlaten, maakt het ons
onmogelijk om het wetsvoorstel in
de Eerste Kamer te behandelen. Ik
had het dus graag eerder willen
bespreken.

Wij hebben het initiatiefwets-
voorstel ook ingediend vanwege de
steeds groeiende collectieve
hypotheekschuld. Wij vinden dat in
onze wetgeving het woord ’’sparen’’
iets te weinig voorkomt en dat het
steeds lonender is geworden om
schulden te maken. Vroeger ging er
een gesprek van een uur aan vooraf
als je naar de bank ging voor een
hypotheek. Men keek streng of het
allemaal wel deugde. Tegenwoordig
ben je in een minuutje klaar en
wordt er vervolgens drie kwartier
gesproken over alle fiscale randver-
schijnselen en over de manier
waarop je de beleggingen kunt
verruimen. De heer Van Dijke heeft
er in zijn termijn ook al op gewezen
dat er op dat punt substantieel iets is
veranderd.

De heer Van Dijke (ChristenUnie):
Het is van belang hoe je dat
beoordeelt. Ik heb in mijn termijn
aangegeven dat het veranderde
klimaat van fiscale bevoordeling de
oorzaak is van de ontwikkeling die u
zo negatief beoordeelt. Als je dat
negatief duidt, dan moet je die
ontwikkeling als zodanig aanpakken.

De heer Hillen (CDA): Ik zal daar
dadelijk uitgebreid op ingaan als ik
uw vragen behandel. Ik wil eerst een
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